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Trianon. Egy máig ható diktátum, ami lezárta az I. világháborút
és átrajzolta Közép �Európa térképét. Nemzeti tragédia, amely
hatását tekintve egyenértékû Moháccsal, sõt sok tekintetben
meghaladja azt. Sokan vélik úgy, hogy a toleráns, befogadó
gyakorlatnak a �büntetése� volt az ország felosztása. Én úgy
vélem ez nem igaz. Trianon sokkal inkább a politikai naivitás,
a felelõtlenség és gyávaság eredménye volt. Végjáték,
következmény, amihez elhibázott nemzetpolitikai lépések
évtizedes, ha nem évszázados sora vezetett.

A 19. század elején, a nemzetállamok kialakulásával kezdõdtek
el azok a problémák, amelyek végeredményben Trianonhoz
vezettek. Egy nemzedék életében 1945-1990 között a Trianon-i
kérdés csak a felszín alatt lappangva  maradt fenn, mivel a
hivatalos kommunista
szemlélet az egész
problémakört elhallgatta.
Ennek következményeként
sem valódi tudományos
kutatásra, sem normális
párbeszédre nem kerülhetett
sor, a szétszakított,
megcsonkított ország ügyét
megpróbálták szõnyeg alá
söpörni. Ugyanúgy, ahogy
az elcsatolt magyar
nemzetrészek, az
összmagyarság kérdését is.
A kommunista hatalom
közvetlen elõdjének
tekintette Károlyi Mihály
Köztársaságát és Kun Béla
Tanácsköztársaságát, így
ezeknek a kormányoknak a
közvetlen felelõsségének
kimondása az ország
szétszakításában  politikailag nem volt kívánatos. Mára már
nyilvánvaló, hogy közvetlen felelõsség terheli Károlyit és Kunt
(illetve õket és kormányaikat). A 19. század elejére a nemzeti
mozgalmak felerõsödtek. Megjelent a tótok (szlovákok) Nagy-
Morva birodalom mítosza, a románok dáko-román elmélete.
Mindkét elmélet, közösségteremtõ mítosz azt a célt szolgálta,
hogy bizonyítsa: e népek már jóval eleink 895-ös honfoglalása
elõtt erõs államalakulatok keretei között éltek a Kárpát-
medencében. A nemzetiségi politikai vezetõk végsõ célja már a
19. század elején is a Magyarországtól való elszakadás, és
önálló nemzetállam megteremtése volt, a mítoszteremtés is ezt
a célt szolgálta. Legfeljebb az volt a kérdés, hogy önálló

államuk a Habsburg Birodalmon belül, vagy abból kiválva
teljesen szuverén módon alakuljon-e meg. Reálpolitikai
megfontolásokból nem hirdették és hangoztatták mindezt a
közéleti nyilvánosság fórumain. A nemzetiségek
magyarellenességével és szeparatista szándékaival párhuzamosan
a 19. századi szabadelvû hivatalos magyar vezetés megmaradt az
évezredes tolerancia mellett, nem ismerte fel ennek a folyamatnak
a káros következményeit.

Elmondható, hogy Európa legtoleránsabb nemzetiségi politikája
már a kiegyezés elõtt és után is a magyar volt. Saját iskolák,
politikai, közéleti egyenlõség lévén ezeket a nacionalista
törekvéseket senki sem korlátozta, sõt a Habsburg adminisztráció
(ma már látjuk hogy öngyilkos módon) a magyarokkal szemben

támogatta is ezeket a
törekvéseket. Súlyos,
az egész Habsburg
birodalomra kiható
tévedés volt ez,
hiszen maga a
birodalom is
belerokkant ebbe az
elhibázott nézetbe és
gyakorlatba. 1848-
49-ben ezek a
mesterségesen keltett

nemzetiségi
problémák véresen
nyilvánultak meg,
hiába próbált Kossuth
kormánya valóban
toleráns és kedvezõ
nemzetiségi törvényt
bevezetni. Az
Erdélyi, Felvidéki és

Délvidéki
vérengzések szomorúan mutatják azt, hogy a nemzetiségi
nacionalizmusok központilag szított  magyarellenessége mennyire
erõs. Az 1868-as nemzetiségi törvény fél évszázadra rendezte a
viszonyt a hazai kisebbségekkel. Svájc kivételével az akkori
Európa egyetlen országában sem létezett olyan törvény, amely
ilyen fokú szabadságjogokat biztosított volna az adott országban
élõ nemzetiségeknek! A magyar �nemzetiségi elnyomás�
Trianon-i vádja egyszerûen nem igaz. Terrorakciók
megszervezése, a nyugati közvélemény megnyerése és a vallási
feszültség szítása mellett folyt a majdani Trianon elõkészítése a
nemzetiségek részérõl. Az oláh (román) nagyvállalkozók, bankok,
birtokosok megkezdték a magyar úri földek felvásárlását
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Erdélyben. 1900 és 1913 között 25%-kal csökkent Erdélyben a
magyar középbirtokosok száma.

A dualizmus kori hivatalos magyar politika Európában
példátlan toleranciát mutatott a vele ab ovo, születése
pillanatától ellenséges nemzetiségi nacionalizmusokkal
szemben, amelyek a történelmi magyar állam lerombolására,
megsemmisítésre törekedtek. Míg Csehország a Monarchián
belül, addig Románia , Szerbia azon kívül igyekezett  szítani az
indulatokat. Tervszerû rágalomhadjáratot folytattak hazánk
ellen nyugat-európai egyetemeken, és ottani lapok hasábjain,
mintegy elõkészítve az ottani politizáló közvéleményt a
késõbbiekre, saját nemzeti törekvéseik majdani támogatására.
Amennyiben szükségesnek látták, a nyílt erõszaktól,
terrorakciók szervezésétõl sem riadtak vissza. (1913 Brassó,
1914 Debrecen) Elindult a gazdasági térfoglalás, a magyar
földek felvásárlása. Bár mindezek a cselekedetek nyíltan az
ország területi integritása, a magyar nemzeti érdekek ellen
hatottak, megfelelõ, szervezett , hatásos magyar politikai válasz
nem történt. A világháború kitörése és elhúzódása lehetõséget
adott az ANTANT hatalmaknak is arra, hogy természetes
politikai és katonai céljaik érdekében felhasználják ezeket a
nemzetiségi indulatokat. Természetes stratégiai cél volt az
ellenséges Monarchia bomlasztása, minden eszközzel. A
világháborúba belefáradt, saját királya (IV. Károly) által is
elárult Magyarország 1918-ra valóban békére vágyott, bár a
magyar határoktól távol folytak a harcok Az ANTANT
propagandája által is erõsített békevágy természetes velejárója
volt a hosszú háborúnak. Az USA hadba lépése, a Központi
hatalmak katonai kudarcai nyomán nyilvánvalóvá vált a
vereség. A Monarchia széthullását megakadályozni már nem
lehetett. A vezetõ hatalmaknak nem állott érdekében az erõs
közép-Európai nagyhatalom. A Birodalom széthullásának
természetes velejárója volt Magyarország kiválása.

A király Károlyi Mihályt nevezte ki miniszterelnöknek, akinek
legelsõ lépése a harcok azonnali beszüntetése volt. Anarchikus
állapotok alakultak ki, a Károlyi kormány nem hogy nem tudott
ezen úrrá lenni, de intézkedéseivel még szította is. Károlyiékat
a teljes dilettantizmus, az idealista naivitás és a teljes
felelõtlenség jellemezte. Messianisztikusan hittek valamiféle
világforradalomban, testvériségben. Károlyi és kormánya
tevékenységét sokan joggal tartják hazaárulásnak.
Hadügyminiszere, Linder Béla sokat idézett �Nem akarok
többé katonát látni!� kijelentése alapvetõen jellemezte Károlyi
kormányát. A határoktól sok száz kilométerre harcoló
katonáinkat hazarendelték, lefegyverezték, a nehéz
fegyverzetet megsemmisítették. Így védtelenné vált az ország a
támadó románok, csehek, szerbek elõtt. A román betörés ellen
harcoló , egyetlen harckész magyar seregtest, a Székely
hadosztály védekezõ harcait maga a kormány akadályozta.
Károlyiék nem csak kiszolgáltatták az országot, de még a
szétszakításban is segédkeztek. Az Erdély Romániához
csatolását nyíltan hirdetõ románokat a Gyulafehérvári gyûlésre
szállító vonatokat magyar páncélvonat biztosította�. Agyrém?
Valóban az. A szomszéd hatalmak számára megérett a helyzet
régóta dédelgetett területi gyarapításuk, hódítási vágyuk
megvalósítására, amihez az ANTANT hathatós segítséget
adott. A Felvidék a csehek, Erdély a románok, a Délvidék a
szerbek zsákmánya lett. Pedig a hadsereg megóvásával, a
határok erõs katonai védelmének biztosításával sok minden
más lehetett volna. A jelentéktelen szerb, vagy a már egyszer
tönkrevert román haderõ, vagy a szervezõdõ cseh légiók egy
harcedzett, valóban a hazát védõ hadsereggel szemben
esélytelenek lettek volna. A hosszú háborúban kivérzett
ANTANT pedig inkább a megegyezésre törekedett volna.

Törökország példája mindezt igazolja. A teljes káoszba fulladt
Károlyi kormánya 1919. március 21-én átadta a hatalmat a Kun
Béla vezette kommunistáknak. Magyarország megismerkedett a
kommunizmussal, a vörös terrorral. A kommunisták
világforradalmi hite töretlen volt. A támadó Kis-ANTANT
országok azonban minél nagyobb részt kívántak kiszakítani az
országból. A kommunizmus jó ürügyet teremtett. A lefegyverzett
magyar haderõt újra kellett szervezni , elõször ideológiai alapon, a
Tanácshatalom megmentése, majd a haza megmentése
jelszavával. A felszabadított Felvidéken azonban nyilvánvalóvá
vált, hogy Kun Béláék célja nem a haza megmentése, hanem a
kommunizmus exportálása. Ennek jó példája a Szlovák
Tanácsköztársaság kikiáltása. Vörös terror az országban, külsõ
támadás, külpolitikai elszigetelõdés. A románok (akiket 1917-ben
Erich von Falkenhayn vezetésével tönkrevertünk) már elfoglalták
Budapestet és Gyõrig nyomultak. A kommunista hatalom
megbukott, az országban csak mintegy 20 ezer km2-maradt
magyar fennhatóság alatt. Innen kellett Horthy Miklósnak talpra
állítani az országot. Azt az országot, aminek nagy részét már oda
ígérték a cseheknek, a románoknak és a szerbeknek. Hiszen a
kommunizmustól való európai rettegés már esélyt sem adott�.

A Trianon-i diktátum feldarabolta a történelmi Magyarország
területét, az egykori 325 ezer km2 kiterjedésû haza a mai 93 ezer
km2-re zsugorodott. A Magyar Királyság lakóinak száma 20 886
487-rõl 7 615 117-re esett vissza. Ami a gazdaságot illeti, a
korábbi Magyar Királyságból a termõföld 61,4%-a, a faállomány
88%-a, a vasúthálózat 62,2%-a, a kiépített utak 64,5%-a, a
nyersvas 83,1%-a, az ipartelepek 55,7%-a, a hitel- és
bankintézetek 67%-a került a szomszédos országok birtokába.

A gróf Apponyi Albert vezette magyar küldöttség csak
asszisztálhatott. Hiába volt a megható és igaz érvelés, az erõ
diktált és az elárult, kivéreztetett Magyarország képtelen volt a
védekezésre. Hibáztathatjuk e a cseheket, románokat, szerbeket
Trianonért. Nem. Úgy cselekedtek, ahogyan azt nemzeti érdekeik
diktálták. Saját országuk, saját népük érdekeit követték, úgy
hogyan azt ma is teszi minden nemzet. Hiszen egy országnak
nincsenek barátai, egy országnak csak érdekei vannak, ahogyan az
már évszázadokkal ezelõtt megfogalmazták. Akit tehát
hibáztathatunk, azok mindazok a politikusok, akik elmulasztották
megtenni azokat a lépéseket, amit meg kellett volna tenni. De a
legfontosabb, hogy józanul értékeljük a múltat. Naivitásnak,
hagymázas, idealista gondolatoknak nincs helye a politikában és a
magyar érdek szolgálata minden más érdek felett áll. Ennek az
érdeknek a szolgálata kell hogy legyen minden , ország vezetésre
vállalkozó politikus kötelessége és feladata.

A vörös terrort követõ szélsõséges bosszúhadjárat, amit
elõszeretettel emlegetnek fehér terrorként, érthetõ volt, de káros.
A Horthy Miklós által vezetett konszolidáció ennek
megszüntetésével elindította a maradék Magyarországot a nemzeti
úton. A megcsonkított ország végre magához tért, legfõképpen
amiatt, hogy a jobboldali politikusok nem valami ellen, hanem
valamiért, a magyarság megmaradásáért és a kirabolt, szétszabdalt
ország felépítésért kezdtek el dolgozni. Bár megvoltak a
különbözõ jobboldali irányzatok közötti markáns különbségek,
mégis a bolsevizmus elleni fellépés, a magyar kultúra felemelése,
a magyar ipar ,mezõgazdaság, közigazgatás, oktatás
újjászervezése és megerõsítése közös cselekvésre ösztönözte az
országot vezetõ jobboldalt .

Közös cselekvés, összefogás és nem a �Turáni átok�, a széthúzás
szítása. Ez Trianon ma is érvényes üzenete! Ha egy ország
meghasonlik önmagában, elveszett az az ország! A magára talált
Magyarország nem veszett el!
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ÖNKORMÁNYZATI  HÍREK
Dr. Bartos Lászlóné alpolgármester rovata

Füzesabony Város Önkormányzat Képviselõ-testülete 2009.
május 13-án megtartott testületi ülésen döntött, határozott a
következõkrõl:

A Képviselõ-testület biztosítja a következõ munkák
elvégzésére a szükséges összegeket a fejlesztési alap terhére
1) Hétszínvirág Óvoda és Bölcsõde épülete elõtti parkoló

leállósáv-, járda építés, ároklefedés kivitelezési munkáinak
elvégzésére, az építés során szükséges ideiglenes
forgalomszabályozásra bruttó 10.000 eFt.

2) Széchenyi István Általános Iskola belsõ, aszfaltozott
iskolaudvarának felszíni vízelvezetésére, az építés alatti
ideiglenes forgalomkorlátozásra bruttó 8.000 eFt.

3) Telepi temetõ elõtti 2 x 9 férõhelyes parkoló építésére és
ároklefedés kivitelezési munkáinak elvégzésére, az építés
során szükséges ideiglenes forgalomkorlátozásra bruttó
6.717 eFt.

2009. május 27-én megtartott rendkívüli Képviselõ-testületi
ülés határozatai, döntései:

 I. A Füzesabonyi Szent Flórián Tûzoltó Egyesület részére
biztosítja a pályázati önrészt, mely a technikai eszközök
beszerzésére és tetõszerkezet felújítására vonatkozik.

 II. Füzesabony Városban fedett utasvárót létesít a következõ
helyeken:

5 db 3 ablakos (BEND H-03 jelû)
Herbária út: Promi 2000 Kft. épülete elõtt
Hunyadi út: Tüzép elõtt
Kerecsendi út 122. elõtt
Kerecsendi út Pikopack Zrt. parkolója elõtt
Kis-Kerecsendi út: Kábelposta épülete mellett

4 db 2 ablakos (BEND H-02 jelû)
Hunyadi út: Füzes Motel elõtt
Kerecsendi út: volt Költsévetési üzem elõtt
Szihalmi út: CBA üzlet elõtt
Szihalmi út 43. elõtt

 III. Füzesabony Város Önkormányzata pályázatot nyújt be
buszmegálló öbölpár létesítésére.

A fejlesztések megvalósításának helyszínei:
a. Tárkányi út
b. Szihalmi út
 IV. Füzesabony Város Önkormányzata pályázatot nyújt be

útfelújításra, a fejlesztés megvalósulási helye: Bika köz
és a Széchenyi István Általános Iskola tornatermének

magastetõ ráépítésére.
 V. Rendelet született a VIK alapfokú Mûvészeti Iskolában

alkalmazott térítési díjakról

ANYAKÖNYVI HÍREK

A gyermek minden család legnagyobb
öröme. Áldás, amit semmi sem pótolhat.
Ha egy gyermek születik, ott fénylenek a
szemek és értelmet nyer a további
élet.

ÖRÖMMEL ADUNK HÍRT GYERMEKEK SZÜLETÉSÉRÕL:
Elek Bertold Marcell an.: Mezei Amarillisz
Kovács Gábor János an.: Antal Marianna
Poczok Melinda an.: Dr. Bocsi Orsolya
Szûcs Patrik an.: Stossék Ildikó
Tiszta szívbõl gratulálunk a boldog szülõknek, jó egészséget, sok
örömet kívánunk a gyermek felnevelésében.

A KERESZTELÉS ünnep minden családnak. Az õsi rítussal
befogadást nyer a gyermek a keresztény egyházba. Egyre többen
tartják fontosnak, hogy a keresztelés szentségét felvegye
gyermekük.
A megkeresztelt gyermekek:
Barta Attila és  Galamb Anett gyermekei:

                            Attila Csongor Benjámin
Iringó Zoé Anna

Boda Zsolt és Tóth Ildikó gyermeke: Martin János

A HÁZASSÁGKÖTÉSSEL boldog párok esküsznek örök hûséget
egymásnak.
Egy szeretett társ mellett élni az életet, tudni, hogy van, akire
mindig számíthatunk. Az egymáshoz tartozás, a szeretet meghitt és
boldog kifejezése a házasság.

Házasságkötések:
Vaskó Beáta és Márton Zsolt
Boldogságban, sok örömben, jó egészségben eltöltött hosszú
éveket kívánunk a pároknak.

Nehéz a búcsú, de a gondozott sírok mutatják, hogy szeretett
halottaink emléke szívünkben él tovább.
Füzesabony búcsúzik volt polgáraitól:
Antal Istváné sz.: Bezzeg Anna 1954-2009
Káli István  1931-2009
Sike Ferenc 1951-2009
Takács Sándorné  sz.: Török Erzsébet 1930-2009
Tuza László 1954-2009
A Képviselõ-testület õszinte részvétét fejezi ki az elhunytak
hozzátartozóinak.

Egyházi temetésben részesültek:
Káli István
Tuza László

KÖSZÖNET
Köszönetemet fejezem ki a hozzátartozóknak, akik fontosnak
tartották, hogy az Egyház imája kísérje el utolsó földi útjukon
elhunyt szeretteiket.
Requiescant in pacem � Nyugodjanak békében! A Feltámadt
Krisztus ragyogtassa fel halhatatlan lelküknek az Örök Húsvét
boldogító fényességét!

Szemenyei Péter plébános

Névadó ünnepség

Névadó ünnepség idõpontja: 2009. július 4.
2009. július 11.

Jelentkezés: Polgármesteri Hivatal, földszint 5. ajtó

Polgári gyászszertartás
A szertartás díja: 20.000 Ft
Érdeklõdni lehet: 

Polgármesteri Hivatal   Németné Ragó Boglárka
anyakönyvvezetõnél ( 36/ 542-500 )
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Elsõ kézbõl az oktatásról.
Polgármesterünket kérdeztük

Az Önkormányzat a költségvetés elfogadásakor kijelentette,
hogy vége az átszervezések idõszakának, nem terveznek létszám
leépítéseket. A Testület kinyílvánította, hogy törõdik a
pedagógusokkal, meghagyta a béren kívüli juttatásokat, emelt
szintû oktatásra biztosított forrást. Most pedig az
Önkormányzaton kívüli ellenzék megint aláírásokat gyûjt, és
politikai tisztogatást emleget. Valós a hír, vagy megint
félrevezetik a közvéleményt ?  Mi
történik az iskolában?

Elõször a Közalkalmazotti Tanács
keresett meg a problémával,
miszerint politikai okokból egyes
tanárokat elküldenek, hátrányos
helyzetbe hoznak az
órafelosztással. Megnézettem a
tantárgyfelosztást szakemberekkel
és nyugodtan mondhatom, hogy
szakmailag kifogástalan, törvényes
és jogszerû, és nem lépi túl a
rendelkezésre álló költségvetést.
Semmi olyan dolgot nem tartalmaz
a tantárgyfelosztás, ami az elmúlt
10 évben ne történt volna meg. A
Közalkalmazpotti Tanács
képviselõje is megértette, elfogadta
a szakmai alapú döntéseket, amiket
az intézmény vezetõi hoztak meg.
Más javaslata nem volt.
Az ellenzék célja természetesen az
uszítás, a politikai hangulatkeltés.
Ezzel nem elõször találkozunk.

-Mi a konkrét eset, hiszen
�politikai indíttatású
elbocsátások� ellen  tiltakoznak, és
hogy �pedagógusokat személyes,
minden szakmaiságot nélkülözõ
okok miatt elküldjenek, és helyettük
idegen óraadó tanárokat hozzanak
ide.� Igaz ez?

Nem. Az ellenzék ismét csúsztat, és félre vezeti, becsapja az
embereket, nem elõször. Az Önkormányzat nem döntött
létszámleépítésrõl, tehát errõl szó sem lehet.
A tisztelt újságolvasó füzesabonyiak jól tudják, hogy
Füzesabonyban jelentõsen csökken a lakosságszám. Sajnos
többen halnak meg, mint ahányan születnek. Ez évek óta tartó
folyamat.
A Széchenyi István Általános Iskolában mutatkozik meg ez
igen jól, hiszen évekkel ezelõtt még minden évfolyamon három
osztály volt, most pedig kettõ. Ez azt jelenti, hogy nyolc
osztállyal van kevesebb az iskolában, mint évekkel ezelõtt volt.

A szocialista-liberális oktatásirányítás intézkedései
eredményeképpen módosultak a tantervek, ezért az egyes
tantárgyak óraszáma is csökkent. Emellett jelentõsen csökkent
a pénz, az oktatás finanszírozása.
Mindez a tendencia jellemzi az ország oktatási helyzetét is, ez
eredményezte, hogy az elmúlt évben, az országban 11.000
pedagógusnak mondtak fel. Elbocsátásokra tehát lenne indok !

Mi ennek ellenére döntöttünk közalkalmazottaink,
pedagógusaink munkahelyeinek megtartása mellett.
Füzesabonyban a nyugállományba vonuló és prémiuméveket
igénybe vevõ pedagógusok helyére nem vettünk fel
újabbakat, így nem kellett senkit elbocsátani. Úgy gondolom,
ez helyes döntés volt.
A liberális oktatáspolitika tantárgyi követelményrendszere

viszont minket is érint.
Hangsúlyozom ez állami és
nem önkormányzati döntés.
Az elmúlt évben a VIK
igazgatója jelezte, hogy
számítástechnikát már csak
diplomával lehet tanítani.
Ez azért jelentett
problémát, mert az
általános iskolában a
számítástechnika tárgyak
többségét nem diplomások,
hanem egyfajta tanfolyami
végzettséggel rendelkezõk
tanították. Ez mára már
tilos. Ha az ellenõrzés ilyet
tapasztal, vissza kell
fizetnünk a normatívát.
Az Oktatási Bizottság
álláspontja az volt, hogy a
következõ tanév
elõkészítésénél az iskola
vezetõi szakképzett
tanárokkal kell, hogy
megoldják a
számítástechnika tanítását.
A vezetõk számának a
csökkenésével is kevesebb
lett a tanítandó órák száma.
Ez különösen a biológia
tanításánál jelentett gondot,
hiszen a két általános
iskolában összesen 16
biológia óra van.
Ugyanakkor öt biológia

szakos tanár.
A tanároknak hetente 22 órát kell tanítaniuk, így nem nehéz
kiszámolni, hogy a két iskolában összesen 110 biológia óra
kellene ahhoz, hogy mindenkinek meglegyen a tanítandó
óraszáma. Persze sokat segít, hogy a tanárok döntõ többsége
kétszakos, azaz a biológián kívül valami mást is jogosult
tanítani.
Baj akkor van, és az egyik pedagógusnál ez a helyzet állt elõ,
hogy nincsen másik szakja, amit taníthat. Õ ugyanis biológia-
mezõgazdasági ismeretek szakos. Az általános iskolában
nagyon hosszú ideje nem tanítanak mezõgazdaságot.

-Nem volt módja a pedagógusnak képeznie magát ?

A pedagógus-továbbképzési rendszer mintegy 15 éve erre jött
létre, hogy állami és önkormányzati pénzen szerezzenek
újabb képesítést azok a pedagógusok, akiknek egyszakos
mivoltuk bizonytalanná teszi a hosszú távú
foglalkoztatásukat. Erre évek óta külön pénzt biztosít az
állam. A lehetõség adott volt tehát, élni kellett volna vele.
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-Volt erre példa Füzesabonyban?
Nagyon sok. Füzesabonyban is vannak olyan pedagógusok,
akik egy, sõt kettõ diplomát is szereztek ebben a rendszerben.
Érthetetlen és felelõtlen hozzáállás, hogy bár az elõbb említett
pedagógus 35 éve van a pályán és tisztában kellett lennie a
helyzetével, nem használta ki ezt a lehetõséget. Az igazgatója
többször föl is hívta rá a figyelmét az eltelt évek alatt. Esetében
az iskola nem tud neki 22 órát felajánlani, ennyi a pedagógusok
kötelezõ óraszáma, hanem ennél kevesebbet, azaz
részmunkaidõt. Hangsúlyozottan nem a személye miatt, hanem
mert nincs a képzettségének megfelelõ munka. Persze csak
akkor tudja az intézmény így foglalkoztatni amennyiben ezt
elfogadja.

-Mi a második pedagógus története?
A másik pedagógus esetében a heti kötelezõ óraszám a
korábban tanított számítástechnika órákkal csökken, mivel
nincs meg az oktatáshoz a kellõ szakképesítése. Így neki is
kevesebb lesz az óraszáma, mint a kötelezõ 22. Az õ esetében
is az a helyzet, mint az elõbb, hogy kevés a szakképesítésével
végezhetõ óraszám. Nincs tehát itt sem szó elbocsátásról,
dolgozhat tovább, amennyiben a csökkent óraszámot elfogadja.
A kevés gyerek és az elõírások szigorodása miatt nincs számára
elég tanítandó óra.

-És a harmadik eset?
A harmadik pedagógus története számomra is érdekes és teljes
egészében felfoghatatlan. Ennek a pedagógusnak ugyanis nem
csökken az óraszáma, az intézményen belül foglalkoztatják
tovább teljes munkaidõben. Bár nem abban a tagintézményben,
ahol eddig dolgozott, hanem egy másikban. A munkavégzés
alaptétele, hogy a munkavállaló ott dolgozik, ahol szükség van
rá. Nem a dolgozó, hanem a munkáltató szabja meg, kire hol
van szükség. Természetesen amennyiben a dolgozó ezt
elfogadja.

-Minden esetben hozzátette, hogy �amennyiben elfogadja� Mit
jelent ez?
Az iskolában is úgy van ez, mint minden más munkahelyen. A
munkahelyi vezetõ, jelen esetben az igazgató osztja ki a
feladatot, mondja meg, hogy kinek mit kell csinálni: melyik
tagintézményben, melyik osztályban, melyik órát kell tanítani.
Természetesen, mint minden dolgozónak, a pedagógusnak is
joga van azt mondani, hogy ezt a munkát nem vállalja, inkább
felmond.

-Miért volt szükség a dolgozó  másik tagintézménybe
helyezésére? Hiszen a munkáltatója a VIK változatlan, csak a
munkavégzés helye más.

A dormándi iskolából, hiszen errõl van szó, egy tanító prémium
évekre vonul. Törvény mondja ki, hogy a prémiuméves helyére
új pedagógust felvenni nem lehet. Tehát azok közül a dolgozók
közül kellett valakit átirányítani, akik már korábban is a Városi
Intézményi Központban dolgoztak tanítóként. Olyan kolléga
kerül át, aki �leadta� a negyedik osztályát. A VIK éppen az
ilyen helyzetek megoldására, az áttanítások zökkenõmentes
kezelésére lett létrehozva, mintahogy Dormánd is ezért
csatlakozott a VIK-hez. A munkája megmarad a dolgozónak,
senki sem akarja elküldeni, de a munkavégzés és annak helye
nem kívánságlista. Ahol szükség van a dolgozóra ott kell
dolgozni. Nem hiszem hogy ez más munkáltatónál máshogy
van.

-Azt is beszélik, hogy ezt a három pedagógust elküldték, és
újakat vesznek föl.
Nem küldi el senki õket, ez gondolom a fent elmondottak
után világos. Tanár és tanár között az a különbség, hogy más-
más tantárgy tanítására képesítettek. A biológia szakos
pedagógus nem taníthat angolt, nem taníthat magyart, és nem
dolgozhat alsós tanítóként sem. Egy iskolán belül is
megtörténhet, hogy az egyik szakos tanárból többlet van, a
másikból pedig hiány. Amilyen szakosból hiány van, abból
föl kell venni. Hogy az intézmény vezetése ezt hogyan oldja
meg, az szakmai kérdés, ebben az iskolák vezetése teljes
támogatásra talál az Önkormányzatnál. Én magam és az
Önkormányzat is támogatjuk a határozott szakmai vezetést.

-Lehetett volna-e más megoldást találni?

Ahogy mondani szokás: kibicnek semmi sem drága. Nem
kívánom semmiképpen sem az intézmény döntését
véleményezni, hiszen ez vezetõi hatáskör, és én tudom, hogy
nagyon nehéz döntés lehetett. Nem akarok olyan
találgatásokba belemenni, hogy miért õ és miért nem más.
Miért így és miért úgy. Egy intézményt vezetni kell és a
vezetés felelõsségét csak úgy lehet számon kérni, ha a vezetõi
jogokat nem csorbítjuk. A Közalkalmazotti Tanács jelzése
után megvizsgáltattam a tényeket és a vizsgálat
végeredménye az volt, hogy a döntés jogszerû és szakmailag
alapos. A tanítandó órákat nem lehet úgy osztani, hogy senkit
ne érjen sérelem. Az érintettek érzéseit emberileg
természetesen megértem. Dönteni, intézményt vezetni
viszont a vezetõnek kell és az Önkormányzat kiáll az
intézményvezetõk mellett .
Egyébként a részmunkaidõs oktatás az elmúlt években is
gyakorlat volt, korábban mégsem volt ilyen hangulatkeltés.
Azért minõsítem politikai uszításnak és hangulatkeltésnek a
mostani helyzetet, mert tételesen nem igaz az elbocsátások
híre. Az pedig, hogy egy dolgozó nem akar a munkáltató által
meghatározott helyen dolgozni, és ezért botrányt kavar,
elfogadhatatlan.

-Furcsa, hogy iskoláról beszélgetünk, és még egy szó sem
esett a gyerekekrõl.
Valóban. Az iskola az a hely, ahol a gyermekek tanulnak,
nem pedig az, ahol a pedagógusok vélt sérelmeik miatt
csatároznak.
A gyereknek az az érdeke, hogy minél alaposabb tudással
felvértezve kerüljenek a középiskolába. Ehhez szakmailag jól
felkészült tanárok kellenek. Az iskolavezetés döntései erre
irányulnak és ebben az Önkormányzat maximális támogatását
bírják.
Ugye Ön sem azt szeretné, Kedves Olvasó, ha képesítés
nélküli pedagógusok oktatnák a gyermekét, unokáját?
Ne feledkezzünk meg arról sem, hogy az iskola fenntartási
költségeinek legalább 60%-át az Önkormányzat fizeti. Ebben
a súlyos gazdasági helyzetben bért csak munkáért tudunk
fizetni, látszatmunkát, alibiállást nem tudunk fenntartani. Ön,
Kedves Olvasó, mennyivel hajlandó több adót fizetni azért,
hogy részmunkáért is teljes bért kapjanak egyesek ? A város
elvárja a közalkalmazottaktól a tisztességes munkát. A szülõk
pedig azt, hogy a füzesabonyi iskolák a legfelkészültebb,
legjobb képesítésû tanárokkal oktassák a gyerekeket, akiknek
az életben csak így van nagyobb esélyük.
Ezért biztosít az Önkormányzat minden anyagi feltételt az
iskoláknak, ezért helyezünk nagy súlyt a minõségi oktatásra.
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Gyermekhét a Pöttömke Óvoda és Bölcsõdében

A gyermeknapi rendezvényeink május utolsó hétfõjén
kezdõdtek meg. A tavalyi programsorozat sikerén felbuzdulva
úgy döntött a nevelõtestület, hogy idén is egy hétig tartson a
gyermeknap. Ezek után reméljük, hogy hagyományt teremtve
minden évben �Gyermekhét� lesz intézményünkben a szokásos
egynapos ünnep helyett. Rendezvényeinket most is a Pöttömke
Alapítvány finanszírozta.
A gyermekhét elsõ napját kirándulással kezdtük. A szamóca és
dinnye csoportosok uticélja a Felsõtárkányi Szabadidõpark
volt, majd onnan kisvasúttal föl a Stimecz - házhoz. A
kiscsoportosok a remek, napos idõben, tiszta levegõn nagyon
élvezték az erdei túrát, játékokat, majd du. 2-kor kellemesen
elfáradva indultak haza autóbusszal.

A középsõ és nagycsoportosok Sástóra utaztak. Az egész napos
kiránduláson a csoportok önállóan szerveztek sétákat a
kilátóhoz, különbözõ szabadtéri játékokat. Az ország
legmagasabban fekvõ tava fölött átívelõ kis hidak, a
kacsacsaládok látványa, a természet szépsége nagy élményt
nyújtott a kis természetjáróknak.
Délután Mátrafüredrõl Gyöngyösre kisvonatoztunk, aztán ott
visszaszálltunk a buszokra. Négy órára, igen elfáradva érkeztek
meg az óvoda udvarára a kis kirándulók.
Kedden reggel 9-tõl ugrálóvár állt a gyermekek rendelkezésére,
ebéd után pedig megkezdõdött az arcfestés, lufi hajtogatás az
alvás helyett a délutáni játék.
Szerdán a Vidám Vándorok együttes elõadói zenés mûsorral
lepték meg gyermekeinket. A bohókás Zozó bohóc jól
megnevetette, megtáncoltatta az udvaron a figyelmes kis
közönséget.
Ezen a délelõttön a nagycsoportosok a dormándi Mûvelõdési
Ház udvarára kerékpároztak el, majd egy kis játék után
visszatértek az oviba.
 Csütörtökön a mezõkövesdi tûzoltók látogatták meg
óvodásainkat. Megengedték nekünk, hogy felpróbáljuk a
tûzoltósisakjaikat és megnézhettük az autójukat kívül � belül,
közben segítõkészen mindent elmeséltek, melyik gomb mire
való. Akadtak olyan bátor fiúk, akik még a tömlõvel is
locsoltak.
A mezõkövesdi hastáncverseny különdíjasa, Ferenczi Lili és
Szabó Angelika nagycsoportos lányok hastáncbemutatóját az
udvaron csodálhatták meg a társaik, délután pedig az óvónénik

által készített ajándékokkal tértek haza a gyerkõcök. Késõbb
egy családhoz kaptunk meghívást, ahol a gyerekek lovakat,
naposcsibéket simogathattak, ill. láttunk rengeteg kismalacot,
pulykát, tehenet, és még sok más állatot.
Az utolsó nap is eljött, de még mindig tudtunk meglepetéssel
szolgálni. Meghívtuk a rendõrbácsikat, akik szirénázó
rendõrautóval utaztattak minket a város utcáin, emlékül pedig
ujjlenyomatokat készítettek a gyerekeknek. Ezt követõen
lovaskocsikáztunk, majd fagyiztunk egyet. Közben az
óvónénik elkezdték sütögetni a palacsintát, amit az ebéd után
fogyasztottunk el.
Szintén alapítványunk támogatásával vásároltunk nagyértékû
készségfejlesztõ játékokat, és udvari favonatot, amelyet
lufival, szalagokkal feldíszítve erre az alkalomra kapták a
gyerekek, igaz már néhány héttel korábban leszállította a
gyártó.
Ezúton is szeretnénk köszönetet mondani Dohány Istvánné és
Némethné Szarvas Erzsébet kuratóriumi tagoknak  a sok
fáradságos munkájáért, amivel a gyermekeknek nagy � nagy
örömet szerzett.

Vass  Anita,  Óvodapedagógus

PÖTTÖMKE ÓVODA BÜSZKESÉGEI

Ferenczi Lili a 2009. május 8-án tartott megyei
mesemondó versenyen szép élményszerû mesemondásával
sikeresen részt vett. A 3. helyezésre esélyes volt, de a szoros
mezõny miatt, e helyezést a zsûri 5 szép mesemondó közül
sorsolással döntötte el.
2009. 06. 10-én Obsitos Ajna a Káli óvodában meghirdetett
óvodásoknak és iskolásoknak rajzversenyén 1 helyezett lett
az ovisok versenyében.
Gratulálunk a gyõzteseknek!

  Nagy  Tiborné, Óvodapedagógus

ÉRTESÍTÉS

Az Óvodák és Bölcsõdék Intézményegysége értesíti a

Szülõket, hogy a takarítási szünet idõpontja a

Pöttömke Óvoda és Bölcsõdében:

2009. június 29- július 24-ig tart.

Nyitás:  2009. július 27-én.

Hétszínvirág Óvoda és Bölcsõdében:

2009. július 27- augusztus 21-ig tart.

Nyitás:  2009. augusztus 24-én.

A takarítási szünet ideje alatt indokolt esetben a Pöttömke

Óvoda és Bölcsõde zárva tartási  ideje alatt a Hétszínvirág

Óvoda és Bölcsõde fogadja elõzetes bejelentés alapján a

gyermekeket!

A Hétszínvirág Óvoda és Bölcsõde zárva tartási ideje alatt a

Pöttömke Óvoda és Bölcsõde fogadja a gyermekeket.

Óvodák és Bölcsõdék vezetõsége
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Tanév végi események a Teleki Blanka
Általános Iskolában

A diákönkormányzat május 29-én rendezte meg a
telekis diákoknak a gyereknapot. Minden év ezen napján
választjuk meg a következõ év diákelnökét. Idén két tanuló
kampányolt heteken át, az elnöki posztért, melybõl Bocsi
Adrienn 7.a osztályos tanuló jött ki gyõztesen.

Ezt követõen jutalmaztuk az év során jó munkát végzõ
diákokat. Kihirdettük az éves szinten megrendezett
tisztasági verseny eredményét.

A nap további részében különbözõ állomásokon
kialakított játékos vetélkedõkön vettek részt a gyerekek,
ahol különbözõ jutalmakat kaptak. Nagyon tetszett a
gyerekeknek a pókfoci, lábtengó, lekváros kenyér
evõverseny, rajzverseny, gyöngyfûzés, zsákban futás,
karaoke �

A diákönkormányzat minden diákot megvendégelt egy

kis pizzával, mely nagy örömet okozott minden gyereknek.
A gyereknapi diszkót csütörtök délután szerveztük meg,

ahol fergeteges hangulat alakult ki.
Június 12-én szervezte meg idei utolsó programját a

diákönkormányzat, amely a ballagó nyolcadikosokról szólt.
Tréfásan, vicces ruhákban öltözve végigjárták az
osztályokat, majd egy fergeteges mûsorral búcsúztak el
tanáraiktól és diáktársaiktól.

1986-tól már hagyomány, hogy iskolánkban
megrendezzük a Botond sportnapot. Június 8-án, hétfõn
került lebonyolításra idén tavasszal ez az esemény.

A gyerekek örömmel és lelkesedéssel végezték az
állomásokon elõírt feladatokat, amiért az értékelés után
süteménnyel és tortával pótolhatták az elhasznált energiát.
Az osztályok közötti kötélhúzást frenetikus szurkolás
kísérte.

Bizonyította tanulóink felkészültségét: a tanár-diák
labdarúgó mérkõzés a diákok gyõzelmével végzõdött.

A sportnap az osztályok és az erre a napra alakult
csapatok mérkõzésével zárult.

Június 12-én este az iskola udvarán szerenádoztak a
nyolcadikosok, így búcsúzva tanáraiktól.

A ballagási ünnepségre június 13-án 11:00 órai
kezdettel került sor iskolánkban. Az idén 41 diák vehetett
búcsút elsõ iskolájától. Diákjaink mindegyike középfokú
oktatási intézményben folytatja õsszel tanulmányait, a
legtöbben gimnáziumot választottak. Nagy örömet
jelentett, hogy tanulóink több, mint 80%-a az elsõként
megjelölt tanintézménybe nyert felvételt.

A ballagási ünnepségen került sor a Teleki Blanka
Általános Iskola Kiváló Diákja kitüntetés átadására. Ezt az
elismerést az idén Tarnóczi Gréta 8. a és Balogh Emese 8.
b osztályos tanulók kapták.

Az ünnepségen került átadásra a Jó tanuló, jó sportoló
kitüntetés is, amit Szabó Ákos 8. b osztályos diák vehetett
át.

A Teleki a nyáron két tábort rendez, az egyiken az
alsó tagozatosok vehetnek részt Horányban, a másik a
felsõsök számára Balatonfenyvesen lesz.

2009. július 7-16 között labdarúgó sportnapközi lesz a
Sportcsarnokban és az FSC mûfüves pályáján. Jelentkezni
lehet Birincsik József testnevelõnél 06-36-427784 vagy
06-20-2403734 telefonszámokon.

2009. június 18-20. között rendezik Egerben a
Vodafone labdarúgó kupát. A 2000-2001-es és az 1998-
1999-es korosztály számára.

Minden kedves volt, jelenlegi és leendõ diákunk,
kollégáink és a kedves szülõk számára feledhetetlen és
napsütéses nyári szünetet, kikapcsolódást és
feltöltõdést kívánunk!

Fejes Ildikó, munkaközösségvezetõ
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Ez történt a Széchenyiben
május-júniusban

Május elsõ vasárnapja az édesanyák ünnepe, Anyák
napja. Az alsó tagozatos osztályok megható, szép, zenés
mûsorral köszöntötték az édesanyákat, nagymamákat.
A tanulók nagy örömmel és lelkesedéssel várták az év végi
tanulmányi kirándulásokat, amelyeken hazánk tájait,
városait ismerhették meg, és új élményekkel
gazdagodhattak. Többek között voltunk: Debrecen, Eger,
Mátra, Sástó, Velencei-tó.
Május 22-én iskolánk 8. osztályos tanulói megtekintették az
�Élet Menete Alapítvány holokauszt vándorkiállítást. Ez
a füzesabonyi pályaudvaron volt látogatható május 18-22.
között. A marhavagonban berendezett kiállításon a Magyar
Nemzeti Múzeum fotótár archívumából válogatott képek
idézték a holokauszt borzalmait, korabeli egyenruhák,
fegyverek és a gõzmozdony jellegzetes hangja tette igazán
életszerûvé a tárlatot. A vagon talpazatára festet lábnyomok
az áldozatokra emlékeztettek, a falakon Radnóti Miklós:
Nem tudhatom címû versébõl volt olvasható egy pár soros
idézet. A tanulók sok történetet hallgathattak meg attól a
múzeumpedagógustól, aki csoportunknak interaktív
tárlatvezetést tartott.
Május 27-én került sor az országos OKÉV mérésre a 4. 6.
8. osztályokban. A tanulók matematikából és magyarból
írtak 2-2 órás felmérést, ahol a szövegértést és a
matematikai gondolkodást mértük. Ennek kiértékelése
országos szinten több hónapot vesz igénybe, így az
eredményeket csak a következõ tanév közepe felé várhatjuk.
Május 29-én rendeztük iskolákban a Gyermeknapot, ahol
színes programokkal, játékokkal, ugrálóvárral, kézmûves
foglalkozásokkal, arcfestéssel, sportversenyekkel fogadták a
gyerekeket a pedagógusok. Az elõzõ évek hagyományait
megszakítva délelõtt tartottuk a foglalkozásokat és a
tartalmat is megújítottuk. Este disco zárta a napot.
Június elsõ vasárnapja a Pedagógusnap. Iskolánk 2.
osztályos tanulói mûsorral készültek a városi

Pedagógusnapra, melyet június 5-én rendeztünk a Közösségi
Házban. A sok izgalomnak meg lett az eredménye, mivel
igen színvonalas mûsorral kedveskedtek gyerekeink
mindazoknak, akik a nevelésben, oktatásban részt vesznek.
Június 8-án a Mûvelõdési Házban került sor a Jó tanuló �
Jó sportoló díjátadó ünnepségre, melyen iskolánk tanulói

szép számmal vehettek részt, ill. azok, akik a megyei és
országos versenyeken a legjobbak közé jutottak.
Az óvodások június 8-án látogatást tettek az elsõ
osztályokban, hogy ismerkedjenek az iskolai élettel,
mivel az õ kis életükben is eljött az az idõ, amikor már át
kell lépni az óvoda kapuját és szeptembertõl számukra is
elkezdõdik az iskolai élet. Kívánunk nekik is sikereket,
kitûnõ eredményeket.
Június 11-én köszönthettük a 60 éve elballagott
diákokat. Ennek az évfordulónak azért is van nagy
jelentõsége, mert több,  mint fél évszázad áll mögöttük.
Kedvesek, aranyosak és szimpatikusak voltak a
�gyerekek�, akiknek volt mirõl beszélni a nap folyamán.
Ez a rendezvény 15 órakor kezdõdött és kb. 22 óráig
tartott, de még mindig nem értek a végére, még mindig
volt mit mondaniuk egymásnak.  Elõször a templomba
vitte a busz õket, ahol részt vettek a misén, majd
visszatérve egy aperitif elfogyasztása után tanítványaink
verssel, énekkel, zenével köszöntötték az osztályok
jelenlevõ tagjait. Ezt követte a régi fotók projektoros
fényképnézegetése, ahol örömmel ismerték meg egymás
és maguk gyerekkori fotóit. Ezután két részletben
megtartottuk a rendhagyó osztályfõnöki órát, ahol
folytatódtak a visszaemlékezések egészen eddigi életük
történetével, amit a Hét Vezér Étterem által prezentált igen
ízletes vacsora szakított meg egy idõre. Amiket elmondtak
az felért egy tartalmas történelemórával az
visszaemlékezésnek köszönhetõen. Távozáskor
kézjegyükkel és gondolataikkal látták el iskolánk
Emlékkönyvét. Ez úton is kívánunk jó egészséget és
hosszú, boldog életet a felnõtt diákoknak.
A Széchenyi István Általános Iskolába is június 12-én
megszólalt a 2008-2009. tanév utolsó órájának végét
jelentõ csengõszó és minden táblára nagybetûkkel
felkerült, hogy �VAKÁCÓ!�. Ez azt is megmutatta, hogy
eltelt 10 hónap sikerben, örömben, bánatban egyaránt,
mivel egy ilyen nagy intézménynek velejárója minden,
ami az elõbbieket hozza magával.
Tanulóink június 17-én vehették át bizonyítványukat a
szép tanévzáró ünnepség után, amit a 3. osztályos
gyerekek adtak. Ez után minden tanuló izgatottan várta,
hogy mi lesz munkájának eredménye. Voltak, akik
örömmel, vidáman, s voltak, akik kevésbé örülve, de még
mindig elégedetten távoztak 10 hónap után. Bizony voltak,
akik nem örülve a bizonyítványnak, de talán önmaguknak
is azt mondva, hogy többet kellett volta tanulnom, sokkal
jobban kellett volna figyelnem szavakkal távoztak a nyári
szünetre.
Azok a gyerekek, akik többet is letettek az asztalra igazán
megérdemlik, hogy a nevük megemlítésre kerüljön. Ezek a
gyerekek kiemelkedõ teljesítményt értek el a tanulás
területén vagy átvehették a város által szervezett jó
tanuló, jó sportoló vagy kulturális térem kiváló
eredményért járó oklevelet. Ez úton is köszönjük nekik
és felkészítõ tanáraiknak a kiváló munkát, a szép
eredményeket.

  1. oszt.: Bartalis Zsófia, Gál Dániel, Halász Szabolcs,
Hanzlik Nikolett, Latyák Márk Máriusz, Szekeres Blanka,
Szlávik Virág Sára, Tóth Jázmin
 2. oszt.: Berzi Patrícia, Casarini Fanny, Gergely Kiara,
Hegedûs Médea, Nagy Aletta, Nagy Kármen Gréta,
Watmann Péter, Pádár Barbara, Ragó Ádám, Sasvári
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Dávid, Sárközi Dávid, Szekeres Kevin, Török Martin,Veres
Botond József, Zug Bálint

3. oszt.: Bocsi Márk, Nagy Szabolcs, Mag Attila Tamás,
Pásztor Zsófia, Parragh Benjamin, Poczik Levente,  Radócz
Natália, Szabó Janka, Szabó Krisztián, Tóbi Fanni
4. oszt.: Baksa Dorina, Iván Fruzsina Fanni, Jacsó Kristóf,
Kocsis Laura, Mészáros Márk, Nagy Dorka, Nagy Luca,
Ötvös Máté, Tóth Liza
5. oszt.: Bartalis Dávid, Hidvégi Levente, Imre Gábor, Kaló
Ádám, Kis Barnabás, Kiss Mátyás Gábor, Kovács Fanni
Eperke, Mlinkó Dóra, Péter Attila, Sárközi Daniella,
Wattmann György
6. oszt.: Bárdos Tamás, Bodó Marcell, Gál László Gergõ,
Horváth Luca Sára, Nagy Bence Tamás, Tóth Zoltán, Veres
Tamás
7. oszt.: Balsai Tamás, Barta Andrea, Csete Patrik,  Geda
Viktor, Kiss Laura, Krizsán Zoltán, Morvai Martin, Papp
Gréta, Tóth Gábor, Váradi Richárd
8. oszt.:  Antal Viktor, Bocsi Patrik, Boda Kristóf, Csete
Patrik, Geda Andrea, Godó Lionel, Lakatos Ádám, Láng
Lilla, Mátyus Liza, Orsó Viktória, Pázmándi Dalma, Szabó
Martin, Tamasi Klaudia, Tóth Attila, Tóth Richárd, Tóth
Vivien Anna, Varga Ádám,
Június 13-án azok a gyerekek, akik befejezték általános
iskolai tanulmányaikat  elköszöntek nevelõiktõl,
elballagtak az iskolából, s az esti órákban szerenádot adtak
nevelõiknek. A ballagási mûsor, és az énekkar szereplése
örvendeztette meg a ballagó diákokat és kedves
vendégeinket.  Gratulálunk a sikeres felvételikhez és sok
sikert új iskolájukban!
Kellemes pihenést, kikapcsolódást kíván a nyárra
valamennyi dolgozónak és gyermeknek: Bóta Gyuláné,
Lõrinczné Antal Judit, Telekes Lászlóné
munkaközösségvezetõk
Az utolsó 8 nap és 8 betû bûvöletébe élve lassan, de
biztosan haladtunk a !-tõl a V betû írásáig. Sok mindent
csináltunk és sok mindent tettünk gyerekek és  pedagógusok
egyaránt, így egy rövid idõre bezárulnak az ajtók,
elcsendesednek a csengõk, kicsit megpihen az iskola, hogy
újból nyithassa kapuit 2009. szeptember elsején.

Ezzel kívánok minden jót SZÉCHENYISEK! 
        Turóczi Ilona integyvez. helyettes

Színes városi rendezvények
májusban és júniusban

� összeállította Poczok Tímea közmûvelõdési munkatárs-

Pünkösdi Fesztivál � 2009. május 31.

A Kaláris Hagyományõrzõ Néptánccsoport és Füzesabony
városának közös szervezésében május 31-én Gyereknapot és
Pünkösdi Fesztivált tartottunk. A nap programjai között
szerepelt játszóház, táncház, fellépések, fõzõverseny,
valamint egész nap a Padödõ vezetett mûsort, este pedig a
Republic adott koncertet. A gyereknapi programokat a
Gyermekjóléti Szolgálat munkatársai állították össze.
Hatalmas kavalkádot szerettünk volna létrehozni,
ugrálóvárral, arc és hajfestéssel, játszóházzal, aszfaltrajz-
versennyel, de sajnos a rossz idõben nem minden úgy
valósult meg, ahogy terveztük. Ahogy közeledtünk a
Sportpálya felé, egyre inkább hatalmába kerített minket a
hangulat, amit az igényesen feldíszített színpad csak fokozott.
A színpad dekorálása Tóth Henrietta munkája volt, ami olyan
színvonalasra sikerült, mint a folkkorcsma kialakítása. A
pünkösdi programok viszont a rossz idõ ellenére is
akadálytalanul zajlottak a fedett színpadon. Volt pünkösdi
királylány és királyfi, valamint királyválasztás is.

A pünkösdi királylány Maraszin Dalma, a királyfi Susi
Zoltán lett. A pünkösdi királyhoz méltó feladatokat végül
Nagy Gábornak sikerült a legjobban megoldania, aki most ült
elõször lovon, de ez nem látszott meg a teljesítményén.
Jutalma a korona és a megtiszteltetés mellett - a Gondûzõ
Sörözõ tulajdonosának, Pomaházi Istvánnak köszönhetõen -
egy korsó sör minden nap! A gyerekek körében is népszerû
volt a vetélkedõ, amit Perge Lászlóné állított és vezetett le
profi szinten. E mellett volt táncház, csikós bemutató,
folkcsapatok fellépése, fõzõverseny. Nagy sikert aratott a
hangulatosan berendezett folkkorcsma, ahol a Kaláris tagjai
egész nap kenyérlángost és rengeteg finom ételt és italt
szolgáltak fel. A települések fõzõversenyére jelentkezett
csapatok jó kedvét sem szegte a rossz idõ. Mindegyik
csapatnál kivételesen finom ételeket kóstolhattunk, de e
mellett a jó hangulat is dominált. Mindenki, aki a csapatok
sátrához tévedt, kedves fogadtatásban részesült. A Padödõ
tagjai mindegyik csapatnál megálltak, és megkóstolták a
különleges étkeket.

Díjazott lett Nagytálya, Besenyõtelek, Maklár csapat és
különdíjban részesült Zana István. A jó hangulatot semmi
nem tudta beárnyékolni, hiszen a nap folyamán többször is
elénekeltük a Süss fel napot, aminek meg is lett az
eredménye, hiszen délután már nem esett az esõ. Így a
környezõ települések hagyományõrzõ csoportjainak
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fellépését sokan nézték végig. Többek között Mezõtárkány,
Demjén, Andornaktálya, Maklár, Nagytálya, Besenyõtelek,
Szihalom, Füzesabony tehetséges csoportjai léptek fel. Az
erdélyi csoport után a házigazda füzesabonyi csapat mutatta
meg, miért is vagyunk rájuk büszkék.  Az ingyenes
programokat Bozsik Árpád quad bemutatója zárta le, amire
sokan kíváncsiak voltak. A Republic koncertje 20.30-kor
kezdõdött, amire az egyre rosszabb idõ ellenére is sokan
kíváncsiak voltak. A közönség nagyon élvezte a koncertet, amit
a Kaláris és barátai fellépésével, valamint népzenei betétekkel
tettek még élvezetesebbé. Aki ki látogatott a rendezvényre,
egytõl egyig jól érezte magát.

Városi Pedagógusnap

Szép hagyomány, hogy minden júniusban megemlékezünk
azokról a fantasztikus tanítókról, óvónõkrõl, tanárokról,
pedagógusokról, akiknek sok mindent köszönhetünk.
Tanáraink nélkül nem tudhatnánk magunk mögött kiemelkedõ
feladatokat, hiszen õk azok, akik minden tudásnak elvetik a
magját. Idén június 5-én köszöntöttük városunk pedagógusait. A
rendezvényt a Pöttömke Óvoda Dinnye csoportjának köszöntõje
nyitotta meg, majd Ismeretlen szerzõ Rondó címû mûvét Szabó
Martin adta elõ furulyán, amit ünnepi beszéd és az elismerések
átadása követett. A rendezvényt a Széchenyi István Általános
Iskola II. osztályosainak mûsora színesítette. A gyerekeket
Telekes Lászlóné és Krizsán Tiborné készítette fel. A
megemlékezést Jónás Adél zárta, aki csellón eljátszotta Saint
Saenus Hattyú címû mûvét. A nap végét fogadás zárta, amelyen
Berényi László gondoskodott a finom ételekrõl és italokról.

�Jó tanuló, jó sportoló� díjátadó ünnepség

Füzesabony Város Önkormányzatának Mûvelõdési és Oktatási
Bizottsága idén is jutalmazta a jó tanuló, jó sportoló
gyerekeket. A �Jó tanuló - jó sportoló� elismerésben részesült

diákok oklevelet és emlékplakettet vehettek át. Idén a
következõ tanulók kapták meg ezt a kitüntetést: Bencze
Barbara, Csete Patrik, Gulyás Gyula, Horpáczi Ferenc, Kalo
Ádám, Kis Barnabás, Kovács Domitilla, Kovács Réka, Láng
Lilla, Szabó Ákos, Szabó Petra, Szeghalmi Orsolya, Tuza
Vanessza, Zelei Botond. Mellettük még 130 diák vehetett át
oklevelet, akik vagy a sport, vagy a tanulmányok terén
szerepeltek kimagaslóan. A díjátadót fogadás zárta, ahol a
szervezõk pizzával, gyümölcsökkel, süteményekkel, üdítõvel
kedveskedtek a gyerekeknek.
Minden díjazottnak szívbõl gratulálunk!

A Mûvelõdési Ház nyári
programajánlata

Ingyenes HIP HOP tánctábort indítunk fõként 13 és 17 év
közötti lányoknak 2009. július 13-18. minden nap 08.30 �
10.00 között.
Jelentkezés és további részletek: 70/656-87-72, a tánctanár,

Kata minden jelentkezõt szívesen fogad!

Készüljünk együtt az érettségire és a
nyelvvizsgára!

Angol nyelvbõl 48 órás felkészítõ tanfolyam indul 2009.
július 6-án.
Idõpont: minden héten hétfõn és szerdán 17-20-ig.
Helyszín: Füzesabony � Közösségi ház
A tanfolyam végén ingyenes próba érettségi vagy próba
nyelvvizsga lehetõség.
A tanfolyam ára: 40.800.- Ft.
Jelentkezés: 30/855 5291

Szeptemberben terveink szerint angol és német
nyelvtanfolyamot, valamint sakkoktatást indítunk. A néptánc
és tánccsoportjainkba folyamatosan lehet jelentkezni.
Kedd 17.00 � 20.00 Társastánc tanfolyam
Szerda 17.30 � 20.00 Néptánc tanfolyam
Vasárnap 16.00 � 20.00 Társastánc tanfolyam

A programokról és a rendezvényekrõl bõvebb felvilágosítás a

www.kozhaz.fuzesabonytv.hu honlapon érhetõ el.

http://www.kozhaz.fuzesabonytv.hu
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A hatvanadik évforduló - Öregdiákok
találkoztak a Széchenyi István Általános

Iskolában

Május végén Füzesabonyból levelet kaptunk, amelyben egy
meghívó volt: a városi önkormányzat, az iskola vezetõsége és
az ötletgazda, Tasi József meghívják az iskola 1949-ben
végzett diákjait a 60. évforduló alkalmából szervezett
találkozóra.
Nagy örömet okozott a hír, természetesen azonnal
jelentkeztem, majd hozzákezdtem az emlékeim felidézéséhez.
Azaz izgalommal készültem június 11-ére. Kiderült, hogy
fényképem alig van, ugyanis akkor még nem volt egyikünknek
sem fényképezõgépe, az egy-egy csoportképet hivatásos
fényképész készítette. Igen kíváncsi voltam osztálytársaimra,
hiszen legutóbb 40 évvel ez elõtt találkoztunk, közben pedig
senkivel sem volt kapcsolatunk.
Ilyen elõzmények után mentem el férjem kíséretében az
iskolában 15 órakor kezdõdõ találkozóra. Megállapítottam
azonnal, hogy kívülrõl megszépült és új szárnnyal bõvült az
épület, amelynek bejáratánál a találkozó fõ szervezõje, a bájos
Poczok Tímea fogadott bennünket mosolyogva. További
kedves meglepetésként az épület elõcsarnokában megláttuk az
osztálynaplónkat és egy kiadványt az épület 50 éves
évfordulójával kapcsolatos eseményekrõl, az iskola
tanulmányi- és sporteredményeirõl. Alig kezdtük el nézegetni
ezeket, megérkezett Túróczi Ilona igazgatóhelyettes, aki nagy
szeretettel üdvözölt bennünket, s utána végig ott maradt
velünk: fogadta az
egyenként és kisebb
csoportokban érkezõ
öregdiákokat. Közben
a nagy meleg miatt
folyamatosan
frissítõket kínáltak a
pincérek. Rövid idõ
múlva csatlakozott
hozzánk Nagy István
igazgató is, aki
szintén végig ott
maradt velünk. A
felsoroltakat azért
mondtam el, mert
annak bizonyítékai,
hogy az intézmény
vezetése szívügyének
tekintette a
találkozónkat. (Ennek
késõbb még több jelét
is tapasztaltuk.)
Az érkezõ öregdiákok
nagy szeretettel és
örvendezve
üdvözölték egymást, majd kisebb csoportokban beszélgetve
találgatták, hogy ki kicsoda, ki ismeri meg hamarabb a másikat,
eszébe jut-e a neve stb. Ez nem csak azért nem ment könnyen,
mert már régen nem találkoztunk, hanem azért sem, mert
eredetileg sokan voltunk. A 8/a (fiúk): 42 fõ, a 8/b (fiúk): 36 fõ,
a 8/c (lányok): 47 fõ, vagyis magas létszámúak voltak az
osztályok. Mi voltunk ugyanis az elsõ társaság, amely a nyolc
osztályos iskolát végezte, s hozzánk jöttek azok is, akik a
korábban befejezést jelentõ hat osztályt elvégezték, de az
ötödiktõl újra kellett kezdeniük, hogy meglegyen az általános
iskolai végzettségük.

Amikor összegyûltek a volt diákok, akkor a találkozó elsõ
programjának megfelelõen szentmisén vettünk részt a
templomban, ahová az iskolától autóbusszal vittek el
bennünket. Itt két meglepetés is ért minket: az egyik, hogy
elfogadta a szervezõk meghívását a város korábbi plébánosa,
Gubala Róbert és Sátoraljaújhelyrõl eljött a találkozóra, majd
közremûködött a szentmisén, utána pedig ott maradt velünk a
további programokon. A másik kedves meglepetésünk az
volt, hogy a mise után odajött hozzám és a férjemhez az
abonyi plébános, Szemenyei Péter és köszöntött bennünket,
mint hajdani tanárait. Vagyis kiderült róla, hogy kövesdi
gimnazista volt mintegy 20 évvel ezelõtt. Kölcsönösen
megörültünk a találkozásnak!

Az iskolában nagyon szépen megterített asztalok fogadtak
bennünket, majd felsorakozott a diákoknak egy szép
egyenruhába öltözött csoportja, és énekkel, szavalattal,
hangszerszólóval köszöntöttek bennünket. Köszönjük nekik!
Ezt követõen üdvözölt minket �hivatalosan� is Nagy István
igazgató, és beszédében �tiszteletbeli széchenyisekké�
fogadta az öregdiákokat, és köszöntötte az idõközben
megérkezett polgármester asszonyt, aki szintén ott maradt
velünk a program végéig.
A nagyon jó hangulatú találkozó ez után az �osztályfõnöki
órával� folytatódott. Mivel tanáraink és osztályfõnökeink
közül senki sem lehetett már körünkben, kisebb tanakodás
után az igazgató úr vállalta magára ezt a feladatot. Az
osztályok ABC szerinti sorrendjének megfelelõen olvasta
elõször a 8/a névsorát. A felszólított beszámolt életútjáról,

családjáról,
munkahelyi

sikereirõl és
gondjairól. Aki
nem volt ott,
arról a jelen
lévõk meséltek.
Sajnos, igen

sokszor
hangzott el az a
válasz, hogy
meghalt.
A beszámolókat
meg kellett
szakítani, mert
megérkezett a
vacsora, ami
nem csak igen
bõséges volt,
hanem nagyon
ízletes is.
Köszönet érte a

dormándi
Hétvezér csárda
dolgozóinak.

Vacsora után a 8/b, majd a 8/c volt tanulóinak a beszámolóit
hallgattuk meg, ekkor az osztályfõnöki feladatot Túróczi
Ilona igazgatóhelyettes látta el. A fiúk közül néhányan
szóltak a diákcsínyekrõl is, mi, lányok inkább az iskolai
szereplésekrõl, a templomi feladatok teljesítésérõl beszéltünk
többet, de abban egységesek voltunk, hogy nagy szeretettel
beszéltünk tanárainkról. Csaknem mindenki emlegette Papp
Irén tanító nénit, Edó bácsit (Orsovay Ede), Maca nénit
(Ruttkay Matild), Gerzó tanár bácsit (Gerzovics József).
Megfogalmaztuk, hogy nekik köszönhetjük a sikeres
továbbtanulást a középiskolákban, illetve a különbözõ
szakmai iskolákban.
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Akik hiányoztak, azoknak bizonyára nyomós okuk volt arra,
hogy nem vettek részt ezen a szép, emlékezetes délutánon.
Ezúton is kívánunk nekik jó egészséget és sok boldogságot!

Nagyon jó volt találkozni a régi osztálytársakkal,
iskolatársakkal, jó volt felidézni a régi emlékeket, jó volt
beszámolnunk egymásnak gyerekeinkrõl, unokáinkról, jó volt
megtudnunk egymásról, hogyan élünk most. Sok-sok köszönet
jár ezért azoknak, akik mindezt lehetõvé tették. Tasi Józsefé
volt a találkozás ötlete, s bár õ Amerikában él, nagyobb volt
benne a találkozás iránti igény, mint az országaink közötti
távolság. Szerencsénkre kezdeményezését felkarolta a város
önkormányzata és a polgármester asszony, a programok
szervezését és lebonyolítását vállalta az iskola vezetése, és ezek

mellett még vendégül is láttak bennünket. A délutántól késõ
estig tartó programok alatt szinte a tenyerükön hordoztak
bennünket.

Még arra is volt gondjuk, hogy sokszorosítsák a néhány
megmaradt fényképet, és így mindenki kapott belõlük egy-
egy példányt.
Mindezek erõsítik bennünk a régi Alma Materhez való
ragaszkodást. Köszönettel vettük, hogy �széchenyisek�-nek
fogadtak bennünket.
Kívánjuk régi-új iskolánknak, hogy érjenek el minél több
szép sikert diákjaik oktatásában és nevelésében!

         Nagy Istvánné Perge Rozália, új �széchenyis� öregdiák

Miriszlai Miklós: Kétszáz éves a gyõri csata

Jókai Mór írja A magyar nemzet története címû munkájában:
�Soha még a történelem oly szándékos meghamisítása el nem
lett követve, és soha oly teljes sikerre nem jutott, mint amilyen
az 1809-iki magyar nemesi fölkeléssel történt. Maga a magyar
közönség teljesen befogadta azt a balvéleményt, hogy az
�inszurrekció� története valóságos szégyenfolt a magyar
nemzet történetében. (�) Pedig azon a gyõri csatatéren
kilencszáznyolcvanöt magyar nemesnek a holtteste maradt
temetetlen, még nagyobb számú francia vitéznek a hulláján
keresztülesve. (�) Ha a tárgy nem volna olyan tragikus,
beválna komédiának. Az udvari haditanács mindenben akadályt
gördített a nemesség hadi szervezése elé. Elõször nem akart
nekik posztót adni az egyenruhához. Vettek a vármegyék
maguk, meg is varratták. Azután az Artillerie-Direction nem
akart adni a gyalogságnak puskát. Mikor azt kicsikarták a
kezébõl, nem volt a puskához kova. Arra biztatta a magyar
nemességet, hogy jó lesz a kezébe az alabárd is. A lovasságnak
pedig nem akart adni kardot, hanem szuronyt, puskához való
panganétot! Végre kinyilatkoztatta az udvari haditanács, hogy
õ nem fogja élelmezni a nemesi felkelõ sereget. Ekkor a
vármegyék elvállalták az élelmezést. Akkor nem akart nekik
adni ágyukat. Majd meg az ágyukhoz való tüzérségül a féllábú,
félkezû rokkantakat rendelte hozzájuk. � A vármegyék
megköszönték, s csináltak pattantyúsokat a mérnökökbõl,
diákokból.� Minderrõl a huszonnégy kötetes Bánlaky József, A
magyar nemzet hadtörténelme (Bp, 1929-1942) címû
monumentális munkában ezt találjuk: �a magyar nemesi
fölkelés I. Ferenc hívására táborba szállt és az Itáliából a
Dunántúlra sietõ Jenõ olasz alkirály Gyõrnél János fõherceggel
kemény csatát vívott, amelyben azonban a nemesi fölkelés ósdi
fegyverei és rossz vezetése miatt elbukott.�

Érdemes megvizsgálni, miféle rossz vezetésre
gondolhatott Bánlaky. Erre adalékokat a négykötetes, gazdagon
illusztrált Szalay József-Baróti Lajos, A Magyar Nemzet
története  címû könyvben találunk. �A csata János fõherceg
táborkarának rossz intézkedései következtében elveszett. A
helyzetet a magyar fölkelõ sereg sem tudta jobbá tenni, mert
vezényletét � törvény ellenére � János fõhercegnek rendelték
alá; továbbá, mert a fölkelõ sereg a fõhadi parancsnokság
hiányos intézkedései következtében igen rosszul volt
fölszerelve, végül, mert vitézsége nem volt képes a hiányos
begyakorlás mellett érvényesülni. Mindazonáltal épen a fölkelt
nemességnek köszönhetõ, hogy a vesztett csata után a
visszavonulás nem vált nagyon veszedelmessé.� Ez érdekes,
akkor futottak, vagy nem futottak? A szakszerû választ Szilágyi
Sándor tízkötetes, átfogó kézikönyvében találjuk meg. (A
Magyar Nemzet Története, Atheneum, Budapest, 1895.)

�Több mint egy hónapon át az asperni csata után a két fõsereg a
Duna két partján farkasszemet nézett egymással, de egyik sem
mert támadni, háta mögött hagyván a hatalmas folyamot. A
magyar inszurrekció a nádor vezetése alatt Gyõr és Pápa táján
táborozott és körülbelül 8000 emberrel erõsítette a visszavonuló
sereget. János ugyanis nem a rövidebb úton haladt, Pozsony felé,
hanem Gyõr felé kerülve akart eljutni a bal partra. A magyar
inszurgensek egyes csapatai Marczaltõ és Karakó táján
összecsaptak a franciákkal. Gyõrnél a két sereg egyesült, de a
két vezér, János és József nem bírtak megegyezni. A császár
épen a döntõ pillanatban elrendelte, hogy a nádor öccsének
fogadja el parancsát. Az alkirály fölhasználta a fõhercegek
viszályát. Június 13-ikán megszállotta Gyõr közelében a csanaki
dombokat fenyegetve ez által a magyar sereg összeköttetését
Komárommal és Budával. A nádor ezt meg akarta akadályozni,
de Nugent, János vezérkari fõnöke kijelentette, hogy a fáradt
katonáknak most nyugalomra van szükségük. Így a franciák
június 14-ikén Szabadhegynél túlnyomó erõvel megtámadhatták
és szétverhették a fölkelõ sereget. A nemesek magyar nevükhöz
méltóan vitézül küzdöttek, de fegyverzetük, begyakorlásuk
hiányát a személyes bátorság nem pótolhatta. És mi fõ,
vezetésnek nyoma sem volt. Hogy állhattak volna meg Napóleon
hadai ellen?
A dunai megyék inszurgensei, mert csak õk vettek részt a
csatában, Komárom felé vonultak vissza és útközben találkoztak
a csak most érkezõ Tisza vidéki nemesekkel. Ezek arra a hírre,
hogy jõ a francia, egész Budáig, Pestig szaladtak. Ez a
szégyenteljes futás, nem pedig maga a csata, okozta az utolsó
inszurrekciónak inkább komikus, mint gyászos hírét.
Hasztalan sürgette József nádor a magyar felkelõ sereg hadi
felszerelését, sürgetéseinek nem lett eredménye, hiába kért
tiszteket a sereg kiképezésére, sikertelenül fordult kérésével az
uralkodóhoz is, nem talált meghallgattatásra. E miatt kárba
veszett a nemzeti lelkesedés és áldozatkészség, melyrõl pedig a
nádor maga is elismerõleg nyilatkozott. Ehhez járultak a többi
hiányok: János fõherceg tapasztalatlansága, a ki bármennyire
hangoztatta is, hogy utolsó szál emberig védelmezi pozícióját,
mindig kikerülte az ütközetet, bár nem volt elfogadható
haditerve, mégis saját belátása szerint mûködött seregével, oly
idõben, midõn a fõhadvezér kezébe volt letéve a monarchia
sorsa, nem hajtotta végre Károly fõherceg utasításait s késõbb
József nádorral sem tudott megegyezni, s Gyõrnél a nádor
tanácsára nem hajtva, õ követte el a végzetes botlást, hogy nem
szállotta meg a szemközti magaslatokat. Oly tény, mely
azonkívül, hogy ambícióját a nádor sértette, további mûködésére
is bénítólag hatott. Hogy a zavar még teljesebb legyen, csak
Nugent tábornok hiányzott még, a kit egy történetíró találóan



III. évfolyam 6-7. szám 2009. június-július 13

nevez �Confusions-Grosshändler�-nek: egyik legfõbb oka a
gyõri ütközet elvesztésének, a ki Napóleont akarta utánozni s
minden intézkedést közvetlen a csata elõtt, vagy a csata
hevében akart megtétetni, hogy a helyzethez alkalmazkodjék, a
nélkül azonban, hogy ehhez a Napóleon, vagy akár a Károly
fõherceg szaktudományával, lángeszével és hadvezéri éles
látásával bírt volna.�
Kisfaludy Sándor huszár ezredesként részt vett a csatában, és
részletes jelentést írt a nádor parancsára, a király belsõ
használatára, minden eseményrõl, melyrõl tudomást szerzett.
Amikor Jókai megírta regényes rajzait, még csak kéziratban
létezett. Ebbõl szerezhetünk tudomást arról az esetrõl, melyben
a Zala megyei lovasok parancsnoka erényt kovácsolt a gyenge
felszereltségbõl, mikor kiadta a �fokost kézbe� parancsot,
hiszen fokosa minden nemesnek volt. S jó fegyver az, ha jó
kézben van. Átüti a rézsisakot, a vértet, amit a kard nem fog.
Az eredmény: A francia ezred kétszázhetven halott s tizenegy
tiszt vesztességgel vonult vissza, az õrnagya is elesett. Odahaza
aztán elmondták a franciák, hogy �nem tudjuk, mi az a görbe,
de nagyon rossz.� Lássuk mit írt Kisfaludy a gyalogosokról:
�Az ellenség ismételten ostromlott, s ismételten vissza lett
verve. Az inszurgenseknek rossz puskáik voltak, de jó volt a
szurony meg a puskaagy: lövés nélkül foglalták vissza
ágyúikat. A zalai gyalog inszurgens had szuronnyal verte szét a
rárohanó francia lovasezredet, ugyanezt tette a Vas megyei
gyalogezred. Midõn a francia gyalogság keresztültörte az elsõ
harcvonalat, mely rendes katonaságból állt, s elvette az
ágyúkat, ez az újoncezred rohant rá, s elûzve az ellenséget
visszafoglalta a lövegeket. Ekkor, a francia taktika szerint, az

ellenséges lovasság csapott le rájuk: azt is visszaverték
szuronnyal, s megmentették a foglyokat is, a pozíciót is.�
Érdemes elolvasni a jelentés visszavonulásra vonatkozó részét
is: �Mikor az ütközet fel lett adva, akkor maga József nádor
négy zászlóalj inszurgens lovasságot összetömörítve, azoknak az
élére állt, s hadsegédeivel visszavezette azokat a csatatérre, s egy
magaslaton felállítá. Ezzel védte meg a visszavonulást. Ott azon
a magaslaton harcolt a nádor vezénylete mellett Hadik
altábornagy, Luzsénszky József tábornok, Almási Kristóf
ezredes, ott dolgozott Machold József inszurgens fõtûzmester a
maga két ágyújával és két haubicával, s ez a hõsi végerõfeszítés
egy érckaput tartott nyitva az elvonuló hadseregnek, s csak ez
teszi lehetõvé, hogy egy egész hadsereg elvonulhasson a feladott
csatatérrõl, anélkül, hogy egy csapatát foglyul veszítené
elvonulva � nem hátrafelé, ott a Duna volt, hanem oldalvást,
végig hosszában az egész ellenséges harcvonal elõtt. Folyton
megújítva a harcot, a rohamot az útját álló ellenség ellen, tört
magának utat egyik inszurgens ezred a másik után. A Vas
megyeiek voltak a legutolsók. A visszavonulásnál a legelsõ hely.
(�) A gyõztes fél nem is üldözte a visszavonulót. Maga is össze
volt dúlva ez ütközetben, melynek szokatlan harcmodora
egészen meglepte a franciákat.�
Caffarelli francia hadügyminiszter, aki jelen volt ez ütközetben,
Napóleonhoz utaztában, azt mondta a magyar inszurgensekrõl:
�Derék vitézek, de nincsenek még betanítva.� Ez a kép már
egészen más, mint amit �gyõri futásként� emlegetnek, mert lehet
csatát elveszíteni, de csatát elveszíteni csak úgy szabad, ahogy a
magyar nemesi felkelõk tették Gyõr mellett.

TI...értünk, nekünk táncolók!
Köszönjük nektek: KALÁRIS-ok azt a gyönyörû látványt, érzést, melyet átéltünk a

sportpályán, pünkösd ünnepén. Nem csalódtunk, a hidegben didergõ, esõben ázó, értetek a
zárásig kitartó barátaitok, szórakozni vágyók sem, hisz a befektetett munka ki- s

beteljesedett, s ott fenn a színpadon ismétlést követelt a taps vihara, a mi örömünkre,
Jó, hogy vagytok nekünk: füzesabonyiaknak

                                                                    -gardedam-
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Az EU-s választás eredménye Füzesabonyban
Sor-
szám

A listát állító
párt(ok) neve

Kapott érvényes
szavazat

%

1 FIDESZ-KDNP 925 46,41
2 SZDSZ 23 1,15
3 MCF ROMA Ö. 10 0,5
4 MUNKÁSPÁRT 22 1,1
5 MSZP 331 16,61
6 JOBBIK 560 28,1
7 LMP-HP 36 1,81
8 MDF 86 4,32

Református gondolatok

Jézus mondja: "Engedjétek hozzám jönni a
kisgyermekeket..."
(Lukács: 18,16)
A füzesabonyi református egyházban évtizedek óta az
vált gyakorlattá, hogy Pünkösd ünnepén van a
konfirmandus ifjak vallástétele, fogadalomtétele valamint
az elsõ úrvacsora vétele.

Az elmúlt iskolai tanévben - 2008/2009 - nagyon kevés
gyermek járt a város két iskolájában református
hittanórára. Szomorú szívvel tapasztalom, hogy a szülõk
gyermekeiket megkereszteltetik, de nem iratják be
hittanórára. Pedig a keresztelés alkalmával Isten és
agyülekezet színe elõtt azt  igérik és fogadják, hogy
gyermeküket úgy nevelik és neveltetik, hogy mikor
elérkezik értelmességének ideje, a konfirmációban vallást
tesz a hitérõl. Ennek az igéretnek és fogadásnak a
komolyan nem bûvétele miatt, kevés az amúgy is kicsi
Református közösség gyermeklétszáma és a hittanosok
száma. Konfirmáció az idei Pünkösd ünnepén nem volt
templomunkban, de volt konfirmáció a  besenyõtelki
református gyülekezetben.

Említésre méltõ, hogy a felsõtárkányi református gyülekezet
hitben élõ tagjai meglátogattak bennünket és Istent dícsérõ
énekekkel szolgáltak közöttünk az ünnepen.
Örömünkre szolgált az is, hogy Szentháromság vasárnapján
egy Anna nevû kislány keresztelésére került sor. A
keresztelést a nyugdíjas lelkipásztor dédnagyapa végezte.
Nagyon örültünk ennek a ritka családi keresztelési
eseménynek.
Emlékezhettünk Isten Igéjének az igazságára, ami a 115.
zsoltárban így szól hozzánk:

Gondol ránk az Úr, meg fog áldani
Megáldja Izráel házát, megáldja Áron
házát.
Megáldja azolkat, akik félik az Urat,
a kicsikket a nagyokkal együtt.

A Példabeszédek könyvében pedig ezt olvashatjuk:
Az öregek koronája az unokák.
És fiaik ékessége: az atyák.

Ha Isten éltet, akkor szeptemberben hívom és várom a régi
és az új hittanosokat az iskolákban.

Pocsai Julianna
Lelkész

Perge Lászlóné rovata

Szabó Katalin Füzesabonyban lakik, a telepi részen. A
füzesabonyiak, - mint újságkihordót � sokan ismerik.
Jelenleg munkanélküli fiatalasszony, sok szabadidõvel
rendelkezik. Idejét leköti kézimunkázással, egyházi
kirándulással és különleges ételek elkészítésének
kísérletezésével. Az alábbi receptet fogadják szeretettel,
az elkészítéshez sok sikert kívánok.

Boscaiola
Hozzávalók: 2-3 ek olívaolaj, 20 dkg felkockázott húsos
szalonna, 20-25 dkg szeletelt csiperkegomba, 6 dl tejszín,
4-5 szál felkarikázott zöldhagyma, 1 cs durum masni
vagy más tészta, reszelt parmezán és aprított
petrezselyem zöldje.

Elkészítés:
Felforrósítom az olajat, beleteszem a szalonnát, és 1 percig
pirítom, majd hozzáadom a gombát. 5 perc alatt
aranyszõkére pirítom, felöntöm 1 dl tejszínnel, és jól
összekeverem, fellazítom a serpenyõ aljára tapadt ízes
pörcöket is. 1 percig hagyom párolódni, majd hozzáöntöm a
megmaradt 5 dl tejszínt is, amivel még lassú tûzön hagyom
gyöngyözve fõni még további: 10-12 percig. Ennyi idõ elég
is ahhoz, hogy a tejszín besûrûsödjön. Végezetül
belekarikázom a hagymát. Az idõközben kifõzött, és kihûlt
tésztával elkeverem, és tányérokra szedem. Tálaláskor
bõven megszórom sajttal és zöldpetrezselyemmel.

Csilisbab
Hozzávalók: 30 dkg vörösbab, 3 fej hagyma, 5 gerezd
fokhagyma, 7 dkg sûrített paradicsom vagy házi paradicsom
sûrítmény,  olaj, chili fûszerkeverék, szójaszósz, de jó
helyette 1-2 kanál liszt, õrölt pirospaprika, só, oregano,
leveskocka vagy 1-2 kanál ételízesítõ.
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Elkészítés:
A babot egy éjszakára beáztatom, majd kb: 11/4 liter
vízben fedõ alatt 1 órán keresztül fõzöm. A hagymát és a
fokhagymát felaprítom, 3 ek olajon megdinsztelem,
hozzáadom a chilit, a fûszerkeveréket, a szójaszószt és a
s. paradicsomot. Folyamatosan keverem, míg
besûrûsödik. Ha kész, beleöntöm a megfõtt babot,
leveskockával, sóval, oreganoval még ízesítem és
hagyom még 10 percig a tûzön, de csak kis lángon.
Tálalhatom.
Jól illik hozzá az Ecetes hagyma: 1 vöröshagymát vékony
karikákra vágok, vízbõl, ecetbõl, kevés cukorral, sóval
salátalevet készítek. A hagymára öntöm, hagyom állni
kb: 1 órát.

Jó étvágyat!

A hónap tippje
A földieper

Ez a lédús, már illatával is hódító gyümölcs méltán
kiérdemli a gyümölcsök királynõje nevet. Nincs olyan,
aki ne szeretné. Õshazája Kelet Ázsiában van, de a ma
kedvelt szamócák már különféle nemesítések révén
jöttek létre. Amellett, hogy ellenállhatatlanul finom,
számos jó tulajdonsággal bír: nagyon sok A-, B- és C-
vitamint tartalmaz, továbbá káliumot, kalciumot, vasat
és fluort. Vértisztító, baktériumölõ, idegerõsítõ és
étvágyjavító, sõt fogyókúrához is kitûnõ választás.

Júniusi kalendárium
Szent Iván hava / Nyárelõ hó

Június eleje. Pünkösd utáni
elsõ vasárnap a római
katolikus egyházban a
háromszemélyû egy Isten-
Atya, Fiú, Szentlélek-
tiszteletére rendelt emléknap,
a Szentháromság ünnepe.
1749-1751 között készült
hazánk egyik
legimpozánsabb
Szentháromság szobra,
amely a veszprémi Vár
fõterén látható. A róla elnevezett téren, Szentháromság
vasárnapján ünnepi misét tartanak.
Az Oltáriszentség legnagyobb ünnepe a pünkösdöt
követõ második vasárnap, Úrnapja,
Amikor a hívek körmenetben, a templomkertben a négy
világtájnak megfelelõen négy oltárt díszítenek fel
virágokkal. Majd a misét követõen a gyülekezet
templomi lobogókkal, énekelve vonul el a szent helyekre.
A lelkész áldást mond, megáldva az emberiséget, a földet
és a termést. A körmenet közben fehér ruhába vagy
népviseletbe öltözött fiatal lányok virágot szórnak az útra,
amely az áldás után szentelménynek tekinthetõ. Ebbõl
sokan visznek haza, és otthon õrzik a �Mária sarokban� a
következõ év Úrnapjáig.
8. Medárd. Elsõsorban idõjóslásáról nevezetes. Ha
esõvel köszönt be, akkor ez több hétig eltarthat. Ha
Medárdkor esik, 40 napig esik.

Régen hazánkban rózsaünnepélyt rendeztek, amikor az
egybegyûltek elõtt virágkoszorúval tüntették ki a
község legerényesebb hajadonát.
10. Margit. A retek, a káposzta vetésének napja.
11. Barnabás. Sok helyen szénakaszáló nap, de ekkor
érdemes bizonyos gyógyfüveket is gyûjteni.
13. Antal. Pápuai Szent Antal a szembetegek, az
orbáncban /más néven- Szent Antal tüze / szenvedõk, a
gyulladásban szenvedõk oltalmazója. Baranyában e
napon gyújtják õsi módon a gyógyító erejû �Szent
Antal tüzét�.
15. Vida. A nyarat jelenti. A szántóföldi növények
befejezték növekedésüket és az érés idõszaka
következik. A rákok és a halak is már teljesen
kifejlõdtek.
24. János. Virágos Szent János vagy Szent Iván a nyári
napforduló ünnepe. Az év legrövidebb éjszakája.
Nálunk a fiatalok tûzugrását és szentiváni énekeit
említhetjük. Gonoszûzõ nap. A mágikus tûz rakásához

Közérdekû telefonszámok:
Mentõk    104
Tûzoltók    105
Rendõrség    107
Orvosi ügyelet    36/341-153
Vízszolgáltatási hibabejelentés    36/341-933
TIGÁZ hibabejelentõ    06/80-300-300
ÉMÁSZ hibabejelentõ    06/40-282828
Máv  Információ, jegyrendelés,utastájékoztatás    (40) 494-949
Belföldi tudakozó    198
Nemzetközi tudakozó    199

Okmányirodai tájékoztató

Az Európai Unió szabályozásának megfelelõen 2009. június 29-tõl kezdõdõen a magyar hatóságok a
kérelmezõ elektronikus ujjlenyomatát is tartalmazó útlevelet állítanak ki.
A jelenleg használatban lévõ elsõ generációs, bordó színû útlevelek, illetve a korábban kiállított kék színû
útlevelek érvényességi idejükön belül, továbbra is érvényesek maradnak!
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régen kocsival járták végig a falut és minden házból
kértek rõzsét. �Rõzsét, rõzsét, adjanak rõzsét! Ha nem adnak
rõzsét, elvisszük a tõkét� kiabálták.
29. Péter. Az aratás kezdõ napja. A halászok is e napot
ünneplik, mert Szent Péter a védõszentjük. Ezen a napon
van a legjobb íze az epernek, ezért ekkor tartják az
eperünnepet.
/ Pné /

Füzesabony város Önkormányzatának Idõszaki tájékoztatója
Megjelenik: havonta

Eng. Szám: 163/0062/2007
A szerkesztõbizottság elnöke: Kotán György

Felelõs kiadó: Füzesabony város Önkormányzata
e-mail: ujsag@fuzesabony.hu

Nyomdai munkák: Pap Nyomda Kft. Kompolt
Felelõs vezetõ: Pap Gábor

Kedves Olvasóink !
A Füzesabonyi Hírmondó legközelebbi száma augusztusban
jelenik meg ! (Szerk)

Kéményvizsgálat díja változik

Az ÁFA kulcs mértékének 20%-ról 25%-ra történõ
változása miatt a 2009. évi XXXV. törvény
erejénél fogva módosul a kéményseprõ-ipari
közszolgáltatás bruttó összege. Bõvebb információ
Füzesabony Város honlapján:  www.fuzesabony.hu
honlapon elérhetõ.

mailto:ujsag@fuzesabony.hu
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